
В статье проведен анализ выработанного в судебной практике правоположения о том, что 

рекультивация земель не тождественна действиям по восстановлению окружающей среды. 

Автором показывается, что при причинении вреда земельному участку в случаях добровольного 

неустранения последствий подлежат одновременному удовлетворению как требования об 

обязании провести рекультивацию земель, так и требования о возмещении вреда в денежной 

форме без зачета суммы рекультивационных мероприятий.  

In the article analysis is conducted which is devoted to legal provisions made about recultivation of 

lands in legal practice about that recultivation of land isn’t identic to environmental restoration. The 

author shows that with causing damage to the land in cases of voluntary failure to eliminate the 

consequences, the requirements of the obligation to carry out land reclamation and claim for damages 

in cash without offsetting the amount of remediation activities should be simultaneously satisfied both. 


